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عضو کمیسیون تلفیق: 

ادعای دستکاری جداول بودجه خلاف واقع است
عضو کمیسلیون تلفیق مجلس شورای اسلامی تاکید کرد که در بررسی بودجه 
۱۴۰۰ هیلچ تصمیمی، بدون مجوز از اعضای کمیسلیون  و نمایندگان در صحن علنی 

گرفته نشده و ادعای دستکاری جداول بودجه خاف واقع است. 
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، »مالک شریعتی« در توضیحی درباره بررسی بودجه۱۴۰۰  
که در پایان س��ال ۹۹ تصویب و به شورای نگهبان ارسال شد، گفت: در زمان بررسی بودجه، 
بعضی بندها با نظر نمایندگان در صحن علنی به کمیسیون تلفیق ارجاع داده شد تا بررسی و 
دوباره به صحن علنی بازگردد که این رویه را کمیسیون تلفیق به سرعت در جلسه فوق العاده  

انجام می داد.
عضو کمیس��یون تلفیق مجلس افزود: در روز ۱۲ اس��فند ۱۳۹۹ تغییر جدی انجام ش��د و 
تبصره۱۹ را که کمیس��یون تلفیق حذف کرده بود، صحن به نظر کمیسیون تلفیق رأی نداد. 
زیرا نمایندگان مدعی بودند که اگر تبصره۱۹ حذف شود، جداول و پروژه های شهرستانی نیز 

حذف خواهد شد.
نماینده مردم تهران با اشاره به اینکه شورای نگهبان همچنان با ماندن تبصره ۱۹ )مشارکت 
عمومی - خصوصی( مخالف بود و اگر مجلس اصرار میکرد، باید دوباره رفت و برگش��ت بین 
مجلس و ش��ورا انجام ش��ده و بودجه در پایان سال تصویب نمی شد، عنوان کرد: بنابراین در 
جمع بندی صحن، پیشنهاد »شمس الدین حسینی« عضو کمیسیون اقتصادی جایگزین شد 
که بر اس��اس آن جدول تبصره۱۹ در بودجه بماند ولی احکام تبصره۱۹ حذف ش��ود که این 

پیشنهاد رأی آورد.
وی ادام��ه داد: با تصویب این پیش��نهاد جداولی که پیش از این کمیس��یون تلفیق تنظیم 
ک��رده بود  باید در بودجه، باقی می ماند و اصلاح می ش��د که صحن علنی مجوز اعمال آن را 

داده بود.
شریعتی اضافه کرد: در رأی گیری پایانی، »احمد امیرآبادی فراهانی«  دبیر هیات رئیسه نیز 
متنی را برای رأی گیری قرائت کرد که بر اساس آن »ماده واحده بودجه با این منابع و مصارف 
و تبصره ها و جداول پیوس��ت به رأی گذاش��ته می شود با این توضیح که جداول و نکات باقی 
مانده باید نهایی و اعمال شود با اصلاحات بعدی«. یعنی چون فرصت بررسی جزئیات جداول 
نبود برای اینکه بررس��ی جزئیات اعمال شده  دوباره بازگردد،  صحن با رای خود این اختیار را 

به کمیسیون تلفیق داد.
وی با اشاره به اینکه شورای نگهبان اشکالاتی را به جداول وارد می دانست که شکلی بود نه 
اعداد و ارقام؛  گفت: از جمله اینکه در بخش هایی جملات و کلمات فارسی و لاتین عبارت ها 
درست نیست. یا نماینده ها پیشنهاداتی در جداول اعتبارات داشتند ولی این پیشنهادات مجوز 
ماده۲۳ قانون برنامه را نداش��ت و با نظر شورای نگهبان باید حذف شود. از جمله تبصره ۱۹، 
هر جایی مشارکت عمومی - خصوصی آمده بود، باید این عبارت حذف می شد و عبارت های 

آن به ماده۲۷ قانون برنامه تبدیل شود.
عضو کمیسیون تلفیق مجلس با تاکید بر اینکه موارد اصلاحی  هیچ ربطی به جابه جا شدن 
ردیف ه��ا و جداول ندارد، خاطرنش��ان کرد: هیچ تغییری در بودجه دس��تگاه ها و پروژه ها با 
نظر ش��خصی نماینده ای رخ نداده و با قاطعیت ع��رض میکنم هیچ تصمیمی بدون مجوز از 
اعضای کمیس��یون تلفیق ی��ا صحن علنی اتفاق نیفتاده و صحب��ت از رانت و امثال آن، هیچ 

وجهی ندارد.

سخنگوی اصل نود مجلس از نیروهای مسلح برای 
افزایش حقوق سربازان تقدیر کرد

سلخنگوی کمیسلیون اصل نودم قانون اساسلی در مجلس شلورای اسلامی از 
اقدامات نیروهای مسللح جمهوری اسلامی ایران برای محقق شدن حقوق قانونی 

سربازان تقدیر کرد. 
به گزارش ایرنا، علی خضریان در مورد افزایش حقوق سربازان گفت: سال گذشته با استناد 
به ماده ۴۹ و ۵۰ قانون خدمت وظیفه عمومی در خصوص حقوق س��ربازان وظیفه مش��خص 
ش��د تنها ۱۳ درصد از حقوق مصوب تمامی س��ربازان پرداخت می شد که برای روشن شدن 
موضوع از وزیر دفاع و پش��تیبانی نیروهای مسلح که مسئول تامین این بودجه است، موضوع 

پیگیری شد.
وی با بیان اینکه س��ربازان در حال خدمت نیز عموما از قش��ر ضعیف جامعه محس��وب می 
شوند، تصریح کرد: از رسالت های وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح کشور است و ماده 
۴۹ و ۵۰ قانون خدمت وظیفه عمومی، دولت را بر پرداخت ۶۰ تا ۹۰ درصد حقوق پایوران به 
سربازان مجرد و متاهل ملزم کرده است که تأمین بودجه مورد نیاز به عهده وزارتخانه دفاع و 

پشتیبانی نیروهای مسلح است و باید در اختیار نیروهای مسلح قرار می گرفت.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس افزود: امروز با تلاش ها و پیگیری 
مجلس، شاهد رشد افزایش حقوق سربازان هستیم، براساس میانگین، حقوق سربازان از ۴۴۰ 
هزار تومان در سال ۱۳۹۹ به یک میلیون و پانصد هزار تومان در سال جاری افزایش یافته و 
در حال حاضر حداقل حقوق پرداختی به کارکنان موصوف در مناطق عادی یک میلیون و ۵۰ 
هزار تومان و حداکثر آن چهار میلیون تومان در مناطق عملیاتی است. خضریان با بیان اینکه 
سربازی باید از سرباز یک عاشق به وطن بسازد، گفت: سربازی باید از سرباز یک مدافع امنیت 
و اقتدار ملی، ایثارگر و فداکار، وظیفه شناس و وطن پرست بسازد تا بتواند با دل و جان پایبند 
نظام و اهداف انقلاب باش��د و این امر مس��تلزم حمایت های مادی و معنوی از سربازان است.  

امیدوارم علاوه بر افزایش حقوق، شاهد تحولات جدی تری در حوزه سربازی باشیم.
وی در پایان خاطرنشان کرد: قدردان همراهی و اقدامات نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 

ایران برای محقق شدن حق قانونی سربازان هستیم.

ادامه از صفحه یک
رییس جمهوری با اشاره به تاسیس سپاه پاسداران 
در دوم اردیبهشت ماه همان سال گفت: هردوی این 
فرمان ها مه��م بودند. اگر اقدام امام )ره( برای احیای 
ارت��ش در پایان فروردین ۵۸ و تاس��یس س��پاه  در 
اردیبهش��ت ۵۸ نبود، معلوم نبود در آن ش��رایط اگر 
جنگ��ی بر ما تحمیل می ش��د چه فاجع��ه بزرگی در 

تاریخ کشور بوجود می آمد.
روحانی، همه کارهای بنیانگذار جمهوری اس��امی 
را ب��ر مبنای حکمت، خ��رد و مصلحت توصیف کرد 
و گفت: یکی از نمونه های تدابیر ایش��ان این بود که 
ظ��رف چند روز در س��ال ۵۸ دو فرم��ان مهم صادر 
کردند که برای امنیت ملی بس��یار مهم است. نه تنها 
ب��رای آن زمان حتی امروز هم بع��د از حضور مردم، 
نیروهای مسلح و ارتش و سپاه نقش بسیار مهمی در 

امنیت ملی ما دارند.
وی اف��زود: هم به ارتش جمهوری اس��امی و هم 
به س��پاه پاسداران انقاب اس��امی که در طول این 
مدت خدمت کردند و حماس��ه آفریدند و آنهایی که 
شهید شدند، سرداران و امیران بزرگ، پرسنل فداکار، 
در تم��ام مقاطع هرکجا نیاز ب��وده، در صحنه بودند 
و ت��اش کردند. ما به این دو نیروی مس��لح در کنار 
نیروی انتظام��ی به خاطر این همه ایثارها و تاش ها 
و فداکاری هایی که در طول این ۴۲ س��ال نسبت به 

ملت و کشور خود انجام داده اند، افتخار می کنیم.
روحان��ی در ادامه به س��ه تصمیم س��تاد اقتصادی 
دول��ت اش��اره و گف��ت: تصمیم اول ما روز گذش��ته 
مربوط به بخش کش��اورزی بود. بخش کشاورزی در 
بحث امنیت غذایی، رش��د و اش��تغال برای ما بسیار 

مهم است.
وی عن��وان کرد: ما در روزه��ای پایانی دولت قرار 
داری��م و ۱۰۵ روز دیگر دولت پایان می پذیرد و باید 
برای این ۱۰۵ روز و دولت بعدی برنامه ریزی داش��ته 

باشیم.
ریی��س دولت تدبیر و امید خاطرنش��ان کرد: ما از 
ام��روز به بعد باید دوران را دوران پس��اکرونا ببینیم. 
قبل از آن یعنی در  س��ال ۹۸ و در دی و بهمن سایر 
کش��ورها و بعد هم ما گرفتار کرونا ش��دیم، به شکل 

دیگری برنامه ریزی می ش��د اما امروز باید جهان پس 
از کرونا را ببینیم.  

روحان��ی با بیان اینکه امروز س��امت مردم جایگاه 
ویژه ای پیدا کرده اس��ت، تصریح ک��رد: همه ما فکر 
می کردی��م ب��ه خاطر پیش��رفت علم، دان��ش و علم 
پزشکی، دوران بیماری های مسری، عفونی و اپیدمی 
تمام ش��ده است و این بیماری برای قرن های گذشته 
بود و بش��ر در بهداشت و درمان قدم هایی را برداشته 

که دیگر مبتا نمی شود.
وی ادام��ه داد: فکر می کردیم برخی از بیماری های 
مس��ری عفونی به تاریخ پیوسته و تکرار نمی شود. نه 
فقط ما که متخصص علم پزش��کی و علم بهداش��تی 
نیستیم حتی آنهایی هم که متخصص بودند، اینچنین 
می اندیش��یدند. امروز ما باید جهان پ��س از کرونا را 
ببینیم یعنی بهداش��ت و سامت برای ما مساله اول 
باش��د و این را مدنظر قرار دهیم که هر زمان ممکن 

است با یک اپیدمی و پاندمی مواجه شویم.
رییس جمهوری اف��زود: همین پاندمی ویروس که 
تقریبا حدود یک سال و نیم است که بشر گرفتار آن 
است و ما هم یک و سال و چند ماه گرفتار این ویروس 

هستیم، ما نمی دانیم پایان این ویروس کجاست و چه 
زمانی تمام می ش��ود. اینکه آیا این ویروس جهش ها 
یا ش��رایط دیگری پیدا می کند یا این که با واکس��ن 
به طور کامل حل نمی ش��ود یا نه، هیچ کدام روشن، 

مبرهن، قطعی، صددرصد وجود ندارد.
روحانی گفت: ما هنوز با این ویروس تقابل می کنیم 
و زمانی ما بر آن غالب می شویم و زمان دیگر ویروس 
بر ما غالب می ش��ود و در س��طح دنیا ه��م اینچنین 

است.
وی با اشاره به پیروزی بشر بر سه موج قبلی کرونا 
اظهار کرد: الان بشر با موج چهارم این ویروس مواجه 
ش��ده اس��ت و هر جا ویروس جدی��دی ظهور و بروز 
پیدا می کند، که البته همان ویروس کرونا است منتها 
جهش هایی که پیدا کرده، برای ما بسیار نگران کننده 

است.
روحانی در ادامه سخنان خود گفت: یکی از مسائل 
اساس��ی که در دولت یازدهم به سرانجام رسید طرح 
تحول س��امت بود. اگر طرح تحول س��امت دولت 
یازده��م و دوازدهم نبود،  اکنون حریف بیماری کرونا 

نمی شدیم.

رییس جمهوری ادامه داد: پیش از این دولت حدود 
۹۰ هزار تخت بیمارس��تانی داشتیم که اکنون ۱۳۶ 
هزار تخت بیمارس��تانی در کش��ور موجود اس��ت. به 
عبارتی ۴۶ هزار تخت اضافه ش��ده اس��ت و تا پایان 
این دولت تاش ما این است که ۱۰ تا ۱۳ هزار تخت 
دیگر اضافه کنیم که در برخی از بیمارس��تان ها این 

پیشرفت حدود ۹۵ درصد و ۹۸ درصد است.
وی با بیان اینکه عاوه بر موضوع س��امت در پسا 
کرونا، موضوع دیگر دیجیتالی ش��دن اقتصاد اس��ت، 
گفت: اقتصاد،  اش��تغال و کسب و کار به شکل قبلی 
دیگر مدنظر نیس��ت. زیرا دنی��ای الکترونیکی  پیش 
روی ما اس��ت و در این دنی��ای الکترونیکی تحولات 

بزرگی را شاهد هستیم.  
روحانی تصریح ک��رد:  زمانی بود که موضوع فضای 
مجازی فرهنگی بود و حتی موضوع های سیاس��ی و 
نق��ل و انتقال خب��ر در آن مطرح بود. ام��ا امروز در 
فض��ای مجازی زندگی م��ردم، کس��ب و کار، غذای 
مردم، خرید مردم حتی در روس��تاها مطرح اس��ت. 
حتی آموزش در سیستم آموزش و پرورش و آموزش 

عالی هم در فضای مجازی انجام می شود.
رییس جمهوری در بخش دیگری از س��خنانش با 
اش��اره به مذاکرات برای احیای برجام گفت: بعضی ها 
فیلم هم درس��ت کردند که مال س��ال های گذش��ته 
است. روی دستشان باد کرده و پخش می کنند اینها 
همان تفکرات قدیم هستند و عیبی ندارد برای اینکه 

ماهیت خودشان را افشا می کنند.
روحان��ی اظهار کرد: امروز هم��ه می دانند راه حل 
ب��رای معضل برنامه هس��ته ای ایران، اج��رای توافق 
هس��ته ای است و برای همه روش��ن است؛ برای پنج 
بعاوه یک، اروپا، منطقه و برای همه روش��ن است و 

باید این توافق به خوبی اجرا شود.  
وی اضاف��ه ک��رد: ما اج��رای عین س��ند برجام را 
می خواهی��م، نه یک کلمه زیاد و ن��ه یک کلمه کم. 
دنبال زیاده خواهی نیس��تیم. البته طلب هایی داریم 
و بعداً مطرح می کنیم. در این ۴ س��ال صدها میلیارد 
دلار به ما خسارت وارد شده آن سر جای خود هست. 
الان عی��ن  برجام باید پیاده ش��ود نه ک��م و نه زیاد 

برجام پاس نمی خواهیم.

اجرای عین سند برجام را می خواهیم، نه یک کلمه کم نه یک کلمه زیاد
رییس جمهور:

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

بعلد از صف های نان، قند، شلکر، گوشلت 
قرمز، تخم مرغ، انسولین، روغن مایع، روغن 
جامد، مرغ و حتی خدمات بانکی و غیره، این 
روزهلا زولبیا و بامیه بله همراه نان های ویژه 
افطاری بهانه جدید تشکیل صف در روزهای 
قرمز کرونایی تبریز شلده اسلت که گویا نه 
قیمت های سرسلام آور می تواند جلودار آن 

باشد و نه ترس از کرونا!
دلیل اصلی ایس��تادن در صف برای تهیه کالایی 
که در ش��رایط کنونی اساسی نیست، برای همگان 
مبهم است یعنی آیا واقعاً جذابیت این نوع شیرینی 
به حدی اس��ت که نمی توان ب��دون آن رمضان را 
س��پری کرد و یا علاقه برای ایس��تادن در صف از 
دیرباز تا کنون برای تهیه کالاهای اساسی است که 

چنین شرایطی را به وجود می آورد؟!
بلی تدبیلری در مدیریلت توزیلع اقلام 

موردنیاز، شیوع کرونا را افزایش داده است
صف های بی پایان خرید که از ش��ب عید س��ال 
جدید آغاز ش��ده و تا امروز ادامه دارد و س��فرهای 
درون و برون شهری که آمارشان نسبت به روزهای 
پایانی س��ال بیشتر ش��ده موجب جولان کرونا در 
سراس��ر کشور شده اس��ت که در همان ایام مورد 
انتق��اد رس��انه ها ق��رار گرفت اما گوش ش��نوایی 

نداشت!
گزارش میدانی خبرنگار "عصرآزادی" از س��طح 
شهر تبریز و سایر مناطق آذربایجان شرقی، نشان 
دهنده صف کش��یدن جس��ته و گریخته مردم به 
انحای مختلف جهت خرید گوش��ت مرغ، گوشت 
قرم��ز، زولبیا و بامیه، روغ��ن جامد و مایع و حتی 
نان و بی تفاوتی آنها و از س��وی دیگر عدم نظارت 
بر اجرای پروتکل های بهداشتی از سوی مسئولان 

استانی حکایت دارد.
گرچه وضعیت اس��تفاده از ماسک در آذربایجان 
شرقی بهتر از سایر اس��تان هاست اما بی تدبیری 
در مدیریت توزیع اقلام موردنیاز مردم و صف های 
طولانی همچنان خطر ش��یوع بیش��تر کرونا را در 

استان به خصوص تبریز افزایش داده است.  

آنچه که مطالبه عمومی مردم اس��ت جای خالی 
نظ��ارت، اعمال قانون و محدودیت های کرونایی و 
پروتکل بهداش��تی بوده که هیچ واکنشی از طرف 
متولیان مش��اهده نمی ش��ود و احتم��ال افزایش 
مبتلایان را بیش از پیش بالا می برد و این س��وال 
مطرح اس��ت که چه کس��انی باید به این وضعیت 

نظارت داشته باشند؟!
س��فرهای نوروزی و ادامه این س��فرها با فراهم 
ش��دن س��فرهای ارزان قیمت داخل��ی و خارجی 
ش��گفتی آفرین بود که همگان به تماشا نشستند 
و از اقدام عملی عاجز شدند و مسئولان بهداشت و 
درمان نیز از گلایه به این موضوعات خسته شده و 
کار ب��ه جایی نبرده و وضعیت قرمز کرونایی حاکم 

گردید.
کسی که به دنبال دریافت اجناس با قیمت 
مناسب است به احتمال درگیری با کرونا نمی 

اندیشد!
صف هایی که از سال ۹۹ شروع شد و در اسفند 
ماه به اوج خود رس��ید بس��یار قابل تامل بود زیرا 
صف هایی طولانی که مردم برای دریافت کالاهای 
اساسی تشکیل می دادند و در آنها خبری از رعایت 
پروتکل های بهداش��تی نبود، مردمی که به دنبال 
دریافت مواد خوراکی با قیمت مصوب دولتی بودند 
دیگر به افزایش احتمال درگیر شدن خود به کرونا 

فکر نمی کردند.
آنهایی که می ترس��یدند مبادا مرغ دوباره و سه 
باره با افزایش قیمت همراه ش��ود ساعت ها حضور 
در ص��ف های خطرناک و احتمال مبتلا ش��دن به 
کرون��ا را به جان می خریدند تا مب��ادا فردا روزی 

همان کالا دوباره گران تر شود!
وضعیت افسارگسیخته امروز کرونا در آذربایجان 
شرقی نتیجه کاهش محدودیت سفرهای نوروزی، 
ع��دم رعایت پروتکل های بهداش��تی در ادارات و 

امکان عمومی، دورهمی ه��ا و صف های خریدی 
بود که هنوز هم این زنجیره ادامه دارد و کسی هم 

به فکرش نیست!
ن��وع دیگ��ری از تصمیمات عجیب در س��الهای 
اخیر که منتهی به ایجاد "صف" ش��د در ماجرای 
اعطای وام یک میلیون تومانی س��تاد ملی مبارزه 
با کرونا رقم خ��ورد که مردم چند روز مداوم برای 
خرید س��یم کارت  مقابل دفاتر پیشخوان دولت در 
ش��هرهای مختلف اس��تان تجمع کردند اما دولت 
پس از گذش��ت س��اعت ها از ایجاد صفوف بالاخره 

برای رفع این مشکل تصمیماتی گرفت.
صف بستن یا نبستن مردم در هر کشور مستقیماً 
ب��ا تصمیمات مدیران و به  ط��ور خاص تصمیمات 
دولت مس��تقر در همان کش��وز مرتبط اس��ت لذا 
اینکه مردم برای تهیه ملزومات اولیه خود همچون 
تخم مرغ، گوش��ت، روغن نباتی، روغن مایع، مرغ، 

نان و سیم کارت باید تشکیلات صف گونه را تجربه 
کنند ربطی به تحریم یا جنگ اقتصادی ندارد!

معاون بهداشت دانش��گاه علوم پزشکی تبریز با 
گلای��ه از بی توجهی برخی از مردم به عدم رعایت 
پروتکل های بهداش��تی گفت: در هر گفت و گو با 
رس��انه ها به رعایت نکات بهداش��تی تاکید داشته 
ایم ام��ا بیش از این زورمان به مس��ئولان و مردم 

نمی رسد.
عباسعلی درستی با انتقاد از تشکیل هرگونه صف 
و تجمعات افزود: مصوبات ستاد کرونای کشور و به 
تبع آن، آذربایجان شرقی حکم قانون دارد لذا این 
مصوبات باید مو به مو اجرا ش��وند اما ساده انگاری 
و بی توجهی های اجتماعی و صف های خدماتی و 
مایحتاج عمومی، کادر درمان را به زحمت انداخته 

و شیوع کرونا شیب تند صعودی خواهد گرفت.
هیچکس را برای صف های خرید نمی توان 

مورد اتهام قرار داد زیرا تقصیر اقتصاد است!
یک کارشناس اقتصادی برای مقصریابی اتفاقات 
و عجای��ب اجتماعی روزهای کرونایی کش��ور یک 
ج��واب صریح و س��اده داد و گف��ت: در این قضیه 
هیچکس را نمی توان مورد اتهام قرار داد بلکه همه 

این مشکلات تقصیر اقتصاد است!
عل��ی فرن��ود ادام��ه داد: ما نمی توانیم انگش��ت 
اتهام را به س��وی مردم بی نوای��ی که برای کاهش 
هزینه هایشان مجبور هستند در صف های گوشت، 
مرغ، ش��کر و غیره می ایس��تند و رنج ه��ای آن را 
تحمل می کنن��د بگیریم زیرا آنها تنها بخش��ی از 

کلیت اقتصاد ما هستند.
وی اف��زود: مقصر اصلی، آن سیس��تم اقتصادی  
است که عرضه )تولید( و تقاضای نابرابر کالاها در 
آن باعث شده تا قیمت ها افزایش یافته و تراز مالی 
خانواده ها منفی ش��ود لذا مقصر، سیستم فاسد و 
شکس��ته  اقتصادی  است که با عدم ایجاد یک بازار 
آزاد و رقابتی باعث شده تا فاصله قیمت تمام شده 
و قیم��ت مصرف کننده چندین برابر باش��د همان 
سیس��تم مریضی ک��ه دخالت ه��ای بیرونی در آن 

باعث به هم ریختن تعادل و کارایی اش می شود.
فرنود اضافه کرد: نمی ت��وان مردمی را که پراید 
را در عرض چن��د دقیقه پیش خری��د می کنند را 
ش��ماتت کرد زیرا باید سیس��تم اقتصادی بسته و 
انحصاری را س��رزنش کنیم ک��ه باعث تبدیل یک 
کالای مصرفی به یک کالای سرمایه ای شده است، 
همان سیستمی که نبود رقابت در آن نه تنها باعث 
رش��د افسارگس��یخته قیمت خودرو می شود بلکه 

کیفیت و کارایی آن را نیز پایین می آورد.
این کارش��ناس اقتصادی تاکید ک��رد: در واقع، 
اقتصاد ما مریض اس��ت لذا کلیت این ساز و کار و 
سیستم عظیم ۸۰ میلیونی بیمار است، پس صف 
گوشت، پیش خرید پراید، قیمت دلار، کم فروشی، 

احت��کار و غی��ره همگی تنه��ا نش��انه هایی از این 
بیماری هستند.

وی اظهار کرد: نفع طلبی ش��خصی یا در سطوح 
بالاتر نفع طلبی در خانوار، بنگاه های اقتصادی هیچ 
عیبی ندارد، مش��کلی که اینجاست نبود ساز و کار 
س��المی اس��ت که برآیند این نفع طلبی ها به سود 

همه تمام شود!
مصرف زیاد زولبیا و بامیه می تواند موجب 

تضعیف سیستم ایمنی بدن گردد
یک کارشناس ارش��د تغذیه نیز مصرف زولبیا و 
بامیه را موجب تضعیف سیستم ایمنی بدن دانست 
و توصیه ک��رد: افراد در ماه رمضان امس��ال که با 
ش��یوع کرونا همراه اس��ت حتی الامکان از مصرف 
این نوع خوراکی ها خودداری کنند. طاهره نجفی 
با اشاره به استمرار شیوع کرونا در ایام ماه مبارک 
رمضان گفت: در روزهای شیوع این بیماری باید از 
مصرف خوراکی هایی که موجب تضعیف سیستم 
ایمنی می شود خودداری کرد که یکی از این مواد، 

قندهای ساده یا همان ساکاروزها است.
وی ب��ا بیان اینک��ه زولبیا و بامیه در بس��یاری 
خانه ها پای ثابت سفره های افطار است ادامه داد: 
این نوع خوراکی از نوع قندهای س��اده اس��ت لذا 
مصرف آن می تواند موجب تضعیف سیستم ایمنی 
ب��دن گردد و توصیه می ش��ود افراد به طور جد از 

مصرف این خوراکی اجتناب کنند.
نجفی اضافه کرد: مصرف زولبیا و بامیه به دلیل 
قندهای ساده موجود در آن موجب چاقی و اضافه 
وزن هم می ش��ود که باز هم عاملی برای تضعیف 

سیستم ایمنی بدن محسوب می شود.
این کارش��ناس ارش��د تغذیه یادآور شد: چاقی 
یک��ی از فاکتورهای خطرس��از اس��ت که موجب 
تش��دید علائم کرونا ش��ده و مرگ و میر ناشی از 
کرونا در افراد چاق بیش��تر است، برای همین افراد 
بای��د از مصرف خوراکی هایی که می تواند موجب 

اضافه وزن و چاقی شود خودداری گردد.
به گفت��ه وی در وعده افطار م��ی توان به جای 
زولبی��ا و بامیه از خرما، کش��مش و خوراکی های 
مشابه استفاده کرد که علاوه بر اینکه مضر نیستند، 

برای سلامت بدن هم مفید هستند.

گزارش »عصرآزادی«از بی توجهی برخی شهروندان آذربایجان شرقی به شیوع کرونا در تهیه اقلام مصرفی ماه رمضان؛

صف های ارزان با هزینه های گران!

وزیر خارجه صربستان: حفظ برجام برای منطقه و جهان اهمیت کلیدی دارد
وزیر خارجه صربستان گفت: حفظ برجام برای 
منطقه و جهلان اهمیت کلیدی دارد و برای تیم 
مذاکره کننلده ایران در مذاکلرات وین آرزوی 

موفقیت داریم. 
نیکلا س��لاکوویج وزیر امور خارجه صربس��تان در 
گفت و گو با خبرنگار سیاسی ایرنا ضمن اعلام حمایت 
کش��ورش از حفظ برجام و مذاکرات وین گفت: حفظ 
برج��ام نه تنها ب��رای ایران بلکه ب��رای منطقه و کل 
جهان واقعا مهم اس��ت. من از طریق آقای ظریف در 
جری��ان مذاکرات وین قرار گرفتم و ب��رای تیم ایران 

آرزوی موفقیت دارم.
 وزی��ر خارج��ه صربس��تان اضافه کرد: صربس��تان 
نی��ز با پریش��تینا درباره »ک��وزوو و متوهیا« در حال 
گفت وگوست و می خواهم تشکر خودم را از جمهوری 
اس��لامی ایران برای حمایت مس��تمر از صربستان در 
این موض��وع اعلام کنم. س��الاکوویج گفت و گوهای 
خ��ود با مقامات ایرانی را س��ازنده و ثمربخش عنوان 
کرد و گفت: جمهوری صربستان و جمهوری اسلامی 
ایران به عنوان دو کشور دوست، روابط سیاسی خوبی 
دارند و هم��واره در صحنه های مختلف بین المللی از 

یکدیگر حمایت سیاسی کرده اند.
وی یادآورش��د: صربس��تان به استقلال ایران و حق 

این کش��ور ب��رای انتخ��اب آزاد روش توس��عه خود 
احترام می گذارد. جمهوری اس��لامی نیز همواره حق 
حاکمیت و تمامیت ارضی و اس��تقلال صربس��تان را 
به رسمیت ش��ناخته و از تلاش های بلگراد برای حل 
صلح آمیز و دیپلماتیک مس��اله »ک��وزوو و متوهیا« 
حمایت کرده است. این دیپلمات عالیرتبه صربستانی 
با اشاره به تفاهم نامه امضا شده بین ایران و صربستان 
درس��فر به تهران گفت: این تفاهم نامه اراده سیاس��ی 
دو کش��ور برای ش��روع مجدد رایزنی های سیاسی را 
نش��ان می دهد و زمینه گس��ترش روابط دو کشور در 

حوزه های مختلف را فراهم می کند.
وی با بیان اینکه خوش��حال خواهیم ش��د از اینکه 

میزب��ان طرف ایران��ی در بلگراد باش��یم ت��ا بتوانیم 
همکاری ها را تعمیق بخشیم، یادآورشد: ما همچنین 
درباره فراهم کردن شرایط برای برگزاری شانزدهمین 
نشست کمیته مش��ترک همکاری های اقتصادی بین 
دو کش��ور گفت وگو کردیم. به محض اینکه ش��رایط 
کرونا اجازه دهد، کمیس��یون مشترک همکاری های 

اقتصادی ایران و صربستان برگزار خواهد شد.
وزی��ر خارجه صربس��تان ب��ا یادآوری ع��زم دولت 
خود ب��رای تعمیق همکاری های اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و گردشگری با ایران افزود: در شرایط شیوع 
کرونا، آماده توسعه همکاری ها با ایران در حوزه دارو و 
سلامت هستیم. اقدامات انجام شده توسط صربستان 
برای مقابله با شیوع بیماری کرونا در موج های قبلی 

را به اطلاع رییس جمهوری ایران رساندم.
وی با اشاره به اقدامات دولت صربستان برای مقابله 
با کرون��ا گفت: آلکس��اندر ووچیچ ریی��س جمهوری 
صربستان در همان ابتدای شیوع بیماری، دو کارگروه 
مج��زا در دولت تش��کیل داد که یکی از آنها مس��ائل 
دارو و درمان افراد مبتلا و حفظ ایمنی شهروندان در 
مقابل بیماری را پیگیری می کرد که توس��ط نخست 
وزیر مدیریت می ش��د و گروه دیگر توس��ط خودش 
مدیری��ت می ش��د و هدفش حفظ اقتصاد کش��ور از 

بحران های ناشی از این وضعیت بود.
س��لاکوویج تصری��ح کرد: با افتخار بای��د بگویم که 
صربس��تان در می��ان کش��ورهای اروپای��ی در زمینه 
مبارزه با بیماری کرونا یکی از بهترین ها بود و نه تنها 
کمتری��ن مرگ و میر ناش��ی از کرونا را تجربه کردیم 
بلکه واکسن کافی برای واکسیناسیون مردم را فراهم 
و تا این لحظه بیشتر از یک سوم جمعیت بالغ کشور 
را واکسینه کردیم. موفقیت دیگری که در همین چند 
روز گذش��ته کس��ب کردیم این بود که اولین کشور 
جنوب اروپا بودیم که با کمک دوستانمان در روسیه، 

تولید واکسن را شروع کردیم.
وی از شروع تولید واکسن روسی کرونا در بلگراد از 
چهار روز قبل خبر داد و گفت: با ش��رکای چینی هم 
در حال همکاری هستیم و امیدواریم از اواسط اکتبر 
امسال، تولید واکسن چینی سینوفارم را آغاز کنیم و 
طرح ما این است که تا پایان تابستان، واکسیناسیون 
را تم��ام کنی��م. وزیر خارج��ه صربس��تان از آمادگی 
موسسات تولید واکسن صربستان برای انتقال تجربه 
به همتایان ایرانی خود خبر داد و درباره سطح روابط 
تهران-بلگراد گفت: روابط سیاسی دو کشور در سطح 
بالای��ی ق��رار دارد و این اراده سیاس��ی باید به حوزه 

اقتصادی نیز تسری پیدا کند.


